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ziţiile militante ale Noului, spectacole-dezbateri, interesante, vii, utile, excelent 
susţinute din punct de vedere artistic, spectacole care să stimuleze autorii, să le 
impună în mod necesar aprofundarea înţelegerii vieţii şi a construcţiei dramatice. 

De fapt, exista o strînsă condiţionare între cele două puncte : nu poţi aspira 
spre spectacole interesante dacă nu ai şi piese eu problème interesante, valabil 
prezentate artistic. Indiferenţa regizorului faţă de cuvîntul autorului proaspăt, 
pe care-1 simţi că vrea să spună ceva, limitarea la îndeletnicirea profesionista de 
a monta un spectacol, acestea le socotesc vinovate. Dacă e cazul, pînă la pre-
mieră, şi poate după aceea, viaţa unei piese să nu aibă pentru noi punct, ci doar 
virgulă. Asta nu înseamnă ca regizorii să se simtă obligaţi să facă intervenţii 
pe orice text le cade în mînă, să colaboreze la piese ca improvizaţi autori în 
generaţie spontanée, sau să se transforme în autocraţi inchizitoriali ai paginilor 
dialogate ; dar acolo unde se simte trebuinţa, eu datele specif ice ale profesiunii 
de regizor, ale experienţei scenice concrete, cei apţi a lucra cu autorii pot so le 
propună acestora să realizeze mai mult şi mai cu dăruire. In ultimul număr al 
revistei „Teatrul", Călin Căliman şi Emil Mandric au pus degetul pe unele^ din 
rănile noastre în ceea ce priveşte responsabilitatea regizorului faţă de cuvîntul 
căruia îi dă aripi pe scenă. 

Cînd spunem că lucrăm la o piesă din dramaturgia noastră contemporană, 
atunci „noastră" să nu însemne doar un pronume posesiv, ci o reală apartenenţă 
afectivă. Insuşi sensul cuvîntului sugerează legătură apropiată şi colectiv. 

Spectacolul începe să fie viu, adevărat şi de calitate, din clipa în care piesa 
începe să fie vie, adevărată şi de calitate. 

In ultima instanţă, cred că cele două căi pe care regizorul poate ajuta dra
maturgia con tern porană se confundă într-una singură : o contribuţie esenţială de 
a realiza valoroase spectacole-dezbateri care să ducă pînă la capăt exprimarea 
unor valoroase texte-dezbateri. 

Nu trebuie precupeţită mici o strădanie spre a avea o dramaturgie excelentă, 
cuprinsă în spectacole excelente. Poate, din punct de vedere stilistie, supără faptul 
că sub rîndurile de faţă se ghiceşte imperativul, dar nu este un imperativ al 
semnatarului acestor păreri, ci unul pe care îl simţim în atmosferă. Oare noi 
în arta spectacolului am ridicat blocurile pe care le vedern în oraşe ? Am intro-
dus combina, sau am rămas uneori la coasà şi secerătoarea cu cai ? Avem o 
mare răspundere faţă de cei din jurul nostru şi trebuie să ne sîrguim serios, din 
toate puterile, ca să nu ne ruşinăm privind Timpului în faţă. 

A fost rodnic că, încă din Institut, în cadrul cursului de regie, am ucenicit 
ore spéciale dedicate studierii muncii cu autorii dramatici, profesorii nostri insis-
tînd asupra faptului că în teatre nu vom găsi de-a gâta o dramaturgie matură a 
problemelor noastre, ci că ea se realizează în timp, în strînsă legătură cu viaţa 
reală şi cu specificul teatrului. Chiar din anul I am lucrat la elaborarea unor 
dramatizări şi piesete, le-am dezbătut cri tic în colectiv, pentru ca în anii II—V 
să păstrăm trează preocuparea, adîneind-o. 

Ajunşi în teatre, regizorii tineri au căutat să ducâ mai départe această în-
datorire. Pe cât mi-au permis puterile, am încercat să fac faţă dorinţei de a 
exprima prin spectacole contemporaneitatea ; ori de cîte ori am cîntărit critic 
textul şi 1-am dorit mai bun, şi am căutat să-i dau prin spectacol expresia pa-
sionată, cea mai activa asupra maselor, s-a dovedit că nu am greşit. In schimb, 
cînd — la montarea pieselor originale Nota zero la purtare de Virgil Stoenescu 
şi Octavian Sava şi Hai să jucăm teatru de Meliusz Jôzsef — m-am rezumat la 
exercitarea unei îndeletniciri, chiar succesul copios de casă nu mi-a dat o mul-
ţumire artistică autentică. 

In stagiunea sibiană abia trecută, am avut două experienţe cu piese origi
nale contemporane : una reflectînd viaţa de azi a metalurgiştilor noştri — e vorba 
de Ferestre deschise de Paul Everac ; alta, aspecte din trecutul nostru de luptă 
revoluţionară — Cînd scapătă luna de Horia Stancu. In ciuda deosebirilor lor, 
deosebiri marcate pe multe planuri, le-am surprins un acelaşi ax : simţul contem-
poraneităţii. Fiecare pledeazâ pentru idei valoroase. Şi fiecare, pe măsura ei, 
încearcă forme dramatice nebătătorite. Pentru fiecare problema de bază mi-a 
fost activizarea textului pînă la a deveni lamă de otel. La fiecare a trebuit însă 
căutarea unei alte modalităţi de expresie eficientă, proprie. Asta nu s-a făcut 
dintr-o data. Mi-a fost de mare ajutor faptul că, în ambele cazuri, s-a ajuns ca 
toţi factorii de creaţie din teatru să ştie ce vor cu spectacolul ce le stâtea înainte, 
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să avem coordonate precise, şi aşa, prin contribuţia lucidă şi proportionate a 
fiecăruia, s-a ajuns pe parcurs la ceea ce trebuia. 

De multe ori un text, pe măsură ce-1 lucrezi, se vlăguieşte, se usucă pînă 
la sterp. După cîteva repetiţii, te siniţi îngrozitor în faţa actorilor, nu mai ai ce 
le spune. Umilit, te îndoiesti de tine. Să spui lucruri gratuite — numai ca să 
pari activ — nu poţi, cinstea profesională nu te lasă. Şi atunci, taci, şi orele de 
repetiţie-s plumb. Aşa se întîmplă atunci cînd ai de-a face cu piese proaste, 
care doar mimează problématica vieţii. Altele. chiar dacă nu-s capodopere, te so
licita mereu, le descoperi miez tot mai adînc şi mai consistent. Te regăseşti în 
ele, dacă nu în răspunsuri, măcar în întrebări — ceea ce înseatmnă totuşi foarte 
mult. La Ferestre, lucrul a decurs plin de pasiune, mereu nou, de multe ori co-
muniunea actorilor cu textul aducînd repetiţii pline de farmec. 

Textul respectiv are o sumă de virtuţi în ajutorarea muncii actorului. Am 
să notez doar cîteva : prima este impresia de autentic al vieţii pe care o degajă. 
O al ta este buna caracterizare a eroilor mari şi mici, prin comportare şi limbaj, 
autorul nelăsîndu-se totuşi furat de pitoresc în sine. O a treia este viziunea evo
lutive a personajelor, cărora în mod consecvent Everac le analizează dialectica 
lăuntrică şi a relaţiilor cu partenerii, îmbogăţindu-le progresiv datele, împletind 
din ce în ce mai strîns, într-un mănunchi, entităţile initial separate. Cu aceste 
ajutorări, actorii au fost repede prinşi de roluri, şi unii — de pildă Angela Cos-
tache, Angela Albani, Nicolae Albani, Ovidiu Stoiehiţă, Dorel Bantas — au in-
trat încă de la început în persona je fără vreun efort din partea regizorului. In-
teresante problème de creaţie au pus actorilor perechile Urlea, Calistrat şi Sâ-
deanu, cît şi complexitatea de fond a aparent-fluturaticilor Stelică şi Todoruţ ; 
Ion iBessoiu, Constantin Stănescu, Zoe Stânescu, Roméo Mogoş şi ceilalţi încercînd 
variante de interpretare chiar şi după première, mai aies după limpezirile cri-
tice aduse de autor, limpeziri pentru care regizorul îi mulţumeşte. In acelasi 
timp, regizorul îi mulţumeşte şi pentru faptuil că, după discuţii fructuoase, auto
rul şi-a dat consimtămîntul la o série de amputâri, adăugiri şi inversiuni asupra 
textului aparut în revista „Teatrul" şi jucat în prerniera pe ţară de la fostul 
Studio „Nottara". încă de la începutul muncii ne-a dat de furcă faptul că piesa 
oglindea neajunsul general — din păcate ! — al fiecărei prime versiuni a piese-
lor lui Everac, tendinta spre prolix şi difuz. Se impuneau concentrarea şi polari-
zarea. Ni s-a parut axială problema realizării noului cocs romînesc, atît în accep
t a proprie (dar fără veleităti tehnologice), cît şi în cea metaforică. Dezvăluirea 
procesului de realizare a unor conştiinţe noi am ales-o ca fundaţie în viitorul 
spectacol. Am vrut să arătăm că, aidoma cocsului, despre care pomeneşte piesa, 
la început conştiinţele au fost mai sfărîmicioase, dar sub cuvîntul partidului, în-
procesul muncii colective, în mijlocul realitàtilor socialiste, aceste conştiinte evo-
luează spre valoarea unui superior abstract „cocs 300". Pentru asta, de la bun în
ceput, am rnarcat metodic pe filele textului toate etapele succesive aie acestei 
bătălii, momentele de răscruce, de relaxare şi de progrès, şi aceste însemnări 
cu creioane colorate au fost schelăria ridicării spectacalului, atunci rezumat la 
hîrtie. Făcîndu-le clare actorilor încă de la a cincea repetitie, reîmprospătându-le 
luni întregi după premieră, aceste momente mi-au fost apoi stîlpi de boita. Este 
interesant că ori de cîte ori am întremat spectacolul uneori obosit de luni întregi 
de rodare, nu a fost necesar decît să dau o viată nouă acestor momente cru
ciale, şi toate celelalte parti aie spectacolului s-au înviorat implicit. 

Dar să ne reîntoarcem la debutul muncii cu autorul. Vrînd să urmărim con
secvent firul conducător fixât, am început, acolo unde s-a simtit nevoia,^ meta-
morfoza textului. Simpla adăugire a substantivului „cocs" în prima scenă în care 
era vorba de el (Urlea — Virginia, actul I), de unde tocmai acest termen-cheie 
fusese omis, a ajutat mult ca problématica să devina explicita spectatorului încà 
de La începutul acţiunii. Această simplă vorbă adăugată a fost un fel de „Sesam 
deschide-te !" şi ne-a permis ca, de unde în scena anterioară (la inginerul Ră-
dulescu) enuntasem abia perceptibil problema cocsului, în celé doua scene urmă-
toare (la Urlea şi la Sădeni) să apăsăm asupra ei, urmărind-o tot mai accen
tuât în celelalte acte pînă la cortina finală. 

Făcînd să curgă totul pe artera cocsului şi a implicatiilor sale, rezultanta a 
fost că tot ceea ce era colateral s-a vestejit repede, fără sevă. Am retezat toate 
ramurile uscate aie piesei. In actul I, din discutiile dintre Dinu şi Rădulescu-Firu, 
Urlea şi copiii, Claudiu - Virginia, s-au amputât numeroase replici fărâ ca 
actiunea să sufere, cu atît mai mult cu cît evolutia repetiţiilor şi aparitia necesi-
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tăţilor de tempo-ritm cereau ca finalul de act să nu fie lăbărţat, ci succesiunile 
să urmeze principiile ritmice aie montajului cinematografic. 

Cu atît mai necesare s-au dovedit atunci modificări în actul IL Tabloul 3, 
al Tribunalului, trena, răspîndit fiind pe comentarii prea abundante aie unor 
personaje care apăreau doar aici. Cu o zi înainte de premieră am éliminât aceste 
replici cu personaje cu tot. rămînînd doar la celé aie lui Sădeanu, Sudrigean 
şi aie clientului. Şi a fost bine. Urma tabloul cocseriei, apoi cabinetul direc-
torului, şi apoi, în „coadă de peste", finalul de act, tabloul eu parcul. 
Acest tablou risipea actul din toate punctele de vedere. L-am strecurat cu doua 
tablouri mai devreme, în mijlocul actului, înaintea celor doua tablouri net ascen-
dente — coeseria şi cabinetul directorului —, care conchideau acum actul pe 
problema centrală a spectacolului, strîngeau pentru prima oară toate persona-
jele pînă atunci împrăştiate, şi alcătuiau un pandant anticipînd închejerea ulti-
mului tablou din ultimul act pe aceleaşi problème şi într-un acelaşi cadru sce-
nografic. S-a verificat că acest final nou al actului II lăsa asupra spectatorului 
în pauză o impresie mult mai concentrate şi mai semnificativă decît ar fi lăsat 
scena singulară din „parcul Stalin". în plus, tot pe principiul structurării polari-
zate şi al neeesităţilor ritmice, din tabloul cocseriei au disparut atît scenele 
Marinei, Virginiei şi aie lui Rădulescu-Firu, cît şi ceea ce era în plus în scena 
Urlea şi tovarăsii săi. Aşa, fără o sporovăială improprie unei trépidante incinte 
industriale în timpul lucrului, tabloul a căpătat un ritm mult mai concludent 
pentru viaţa cetăţii oţelului şi a ţîşnit în sus ca o aeronavă scăpată de lest. 

în sfîrsit, asupra actului III am adus noi ameliorări, chiar la şase luni după 
premieră, cînd, de pildă, am renuntat la scenele Urlea — Virginia Sădeanu, 
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pentru că exista riscul de a se créa confuzia unei legături nesemnificative între 
Urlea şi funcţionară. în general, cred că şi acuma munca autorului mai poate 
revizui cuplul Sădenilor, Claudiu în special părînd uneori un personaj d:ntr-o 
altă piesă. Pe măsură ce spectacolele au évoluât în timp, am renunţat la unele 
replici care făceau greu de crezut recuperarea lui în zilele noastre şi am ate-
nuat în interpretarea actoricească manifestările spre care îndemnau unele indi-
caţii în paranteză ale lui Everac. (Claudiu „ride isteric", „rîde spasmodic" ; el er 
rînd pe rînd, „batjocoritor", „sarcastic", „sîcîit", „răutăcios", „sardonic", „ulcé
rât", iarăşi „sardonic", iarăşi „sarcastic", „anxios", e surprins „rînjind", „rica-
nînd", „scîncind ironic", „eu un rînjet malefic" etc. — toate astea în cuprinsul 
a doar două scene cu soţia sa, ceea ce, trebuie să recunoaştem, e cam prea con-
vulsiv într-o piesă cu personaje bine echilibrate şi neaparţinînd nici melodra-
melor prăfuite, nici dramelor romantico-tenebroase, nici teatrului psihologist.) 

Tot în funcţie de interesul spectacolului, autorul a fost de acord cu unele 
inversiuni în ordinea scenelor diferitelor acte. In general, conlucrarea cu Paul 
Everac a dat deosebite rezultate, autorul, înzestrat printre, altele cu multă lucidi-
tate analitică, dovedindu-se maleabil spre a sluji piesa. Nu ne-am permis niciodată 
să operăm asupra textelor fără consimţămîntul autorului, fără o conlucrare reci-
procă. Pe aceleaşi principii calde, tovărăşeşti, a colaborat teatrul din Sibiu şi cu 
Horia Stancu, autor care, pentru spectacolul sibian, a rescris o sumă de pagini 
aie poemului său, şi credem că lucrarea nu a avut decît de cîştigat. Dar despre 
asta sperăm să putem vorbi în cadrul unui ait număr al revistei. 

Cu aceste ameliorări ale textului, spectacolul s-a putut ridica esenţializat, 
unitar şi convergent. Legînd totul printr-o ilustraţie muzicală bine găsită de Wolf
gang Weber, spectacolul s-a strîns şi mai mult. Viziunea scenografică a lui Erwin 
Kuttler a însemnat un alt element coagulant. Şi unul absolut esenţial. 

închipuiţi-vă teroarea impusă de o piesă care îţi cere prezentarea a şase 
camere diferite, a unei termocentrale, a unui tribunal, a unui cas de fabrică la 85 
de m înălţime, a unei incinte de uzine, a unui cabinet directorial, a unui colţ din 
„parcul Stalin", iarăşi a celor şase camere şi iarăşi a cabinetului, în general fie-
care urmîndu-se în succesiuni ultraurgente. Astfel se prezenta iniţial pentru noi 
posibilitatea scenografică a Ferestrelor deschise. De unde textul însuşi avea ten-
dinţe centrifuge, diversitatea locurilor de joc nu putea decît să-1 răzleţească şi 
mai mult ; în plus, timpul necesar schimbàrilor ameninţa să fragmenteze specta
colul pînă la fărîmă. A fost o caznă îndîrjită pentru Kuttler şi pentru mine, au 
fost seri întregi în care nu ne-am ridicat de deasupra planşetei. Nu voiam însă 
să ne dăm bătuţi, în primul rînd fiindcă ne plăceau ideile piesei şi ne ambiţionau, 
şi în al doilea rînd, fiindcă nu ne-ar fi iertat colectivul care se încălzise la lucru. 
De bine, de rău, am găsit noi o soluţie destul de unitară, dar necesita un eşafodaj 
imens care nimicea actorul, coplesindu-l. 

Un prim progrès a fost rezolvarea tuturor apartamentelor prin doar doua 
încaperi, urmînd ca montarea fiecăreia să se facă îndărătul unei cortinete-trans
parent, în timp ce în cealaltă se juca. Ideea o folosisem, împins de necesitatea 
aglomerării locurilor de joc, la unul dintre numeroasele spectacole de amatori, 
realizat cu un an în urmă (mult inédit descoperi lucrînd eu amatorii !). 

Kuttler a găsit soluţia unor panouri caracteristice fiecărei încăperi, posibi
litatea unor aceloraşi elemente de mobilier, care să apară ca diferite în inté
rieure diferite, în sfîrşit, o sumă de amănunte expresive pentru actele I şi III ; dar 
soluţionarea actului II rămînea un coşmar. Cum să facem, de pildă, vîrful coşu-
lui ? Eventualitatea unui cap de coş ridicîndu-se de pe podeaua scenei ni se părea 
grotescă. Cum să sugerezi „parcul Stailin", départe la sute de kilometri de restul 
locurilor de joc ? Cum să treci repede şi unitar de la unul la altul, prin toate 
celé şase cadre de joc cuprinse de celé cinci tablouri aie actului ? 

întrebările mă chinuiau, la teatru, acasă, pe stradă, în somn. 
Soluţia a venit la o repetiţie. Involuntar, nervos, făcusem sul un text dacti-

lografiat şi mă uitam ca printr-un ochean improvizat. Deodată, am observât că tot 
ceea ce vedeam părea rupt de ceea ce era în jur, pradă unui ciudat efect de 
distanţare. Am întrerupt brusc repetiţia, cuprins de o bucurie nebună. Am început 
să le vorbese actorilor aşa de repede şi de agitât, înicît nimeni n-a priceput 
nimic. Aveam tot sîngele în cap. Ştiu doar că cineva a spus „acuma, fii bun şi 
vorbeşte-ne romîneşte !", iar altcineva „aşa face el cînd are idei !", dar eu lăsasem 
repetiţia baltă şi ţîşnisem pe uşă. I-am dat telefon lui Kuttler şi i-am bolborosit 
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că am soluţia coşului cocseriei, ca şi a „parcului Stalin". Din precipitarea mea, 
bineînţeles că n-a priceput nimic, şi atunci i-am silabisit cu efort să vină într-o 
clipă la teatru, fiindcă este căutat urgent de cineva de la Fondul Plastic, de la 
Bucuresti. Peste cinci minute, Kuttler venea cu motocicleta, peste şase mă făcea 
cu ou şi oţet că mi-am bătut joc de el, iar peste şapte se calmase şi desena pe 
trotoar cu degetul muiat în uleiul de la motocicleta. A doua zi dimineaţa, cu ochii 
roşii de nesomn, prezenta la ateliere unitara, si economica, şi expresiva soluţie 
de decor care avea să-i aducă premiul de la Decada dramaturgiei originale. Dez-
voltase simpla mea sugestie într-un complex care mi s-a parut armonios, modem, 
cu lapidarul geometric şi aparent uscat al proceselor industriale ridicat la rang de 
limbaj plastic general. Coloristica discretă a panourilor cuprinde în germene toate 
culorile fontei, în evoluţia ei transfigurata sub mirajul flăcării, şi detaşează net 
actorii. Tabelele indicatoare aie locului de joc aie: arată contemporani ai lui 
Brecht. Apariţia cercului medalion în scena de la „parcul Stalin" şi în aceea cu 
coşul cocseriei nu e prea izbitoare acolo, fiind abil pregătită de tabloul termo-
centralei, unde transpare într-o forma mai atenuată. în sfîrşit, lumina meşteşugită 
de Kuttler şi maistrul de lumiini Viorel Pipernea mi s-a parut a cuprinde sensi-
bile valori poetice (de pildă, „parcul Stalin" sau impresionanta realizare a fina-
lului), întregite plastic de fundal şi de cortinele interioare pe care pictorul nu 
numai le-a proiectat, dar le-a şi exécutât. 

Kuttler a vibrât din plin la realizarea decorului acestei piese, nu numai 
fiindcă înainte de a face pictură a lucrat în industrie ca lăcătuş de precizie, dar 
fiindcă şi acum a căutat să fie cît mai aproape de esenţa mediului piesei. Cinci 
luni după premieră a vrut să facă o altă cortină interioară, care acum se dovedea 
nesatisfăcătoare, ilustrînd Hunedoara. S-a suit pe motocicleta, s-a dus acolo, a 
stat cîteva zile printre furnale şi hale uriaşe, şi cînd s-a întors, a realizat aceeaşi 
cortină, cu acelaşi peisaj industrial, ca înainte, dar cu o altă viziune. Neexpli-

cîndu-mi transfigurarea realizată pe aceleaşi elemente, l-am întrebat. Mi-a răspuns 
că doar acolo, la Hunedoara, a simţit trăind viaţa piesei, sufletul imaginii. 

De unde soluţiile scenografice de debut păreau să concureze inevitabil spre 
fragmentarea piesei, dimpotrivă, realizarea de astăzi a scenografului este pentru 
spectacol un auxiliar preţios al întregului. 

Dar eel mai important cheag al unităţii a fost aportul unitar al actorilor mi-
litînd pentru o unicâ idee. In ciuda fragmentării în nenurnărate — hai să le 
zicem — secvenţe ale textului, distingerea unei idei centrale însuşite de toţi fac-
torii creatori a condus spre celé mai bune rezultate. Calităţile de firesc aie tex
tului lui Everac au impus o vorbire simplă, o gestică moderată (chiar redusă la 
minimum în cadrul restrîns al camerelor din actele I şi III, care altfel ar fi 
parut cît niste cutiuţe), şi în general o izgonire a teatralului de pe scenă. Am căutat 
să facem un spectacol lucid şi pasionat, în care fiecare personaj să lupte şi să 
acţioneze. Am vrut un spectacol simplu şi însufleţit. Ce complicat a fost de obţinut 
simplitatea ! 

Nu intru în detalii cum am procédât ca meserie. Vreau să insist doar pe 
unele caracteristici. Aspectul de reportaj al piesei nu permitea ca în spectacol să 
transpara construcţia regizorală ; pentru izgonirea oricărui aspect aparent déli
bérât, nu am conceput în amănunt miscarea actorilor într-un meticulos caiet de 
regie, aşa cum procédez de obicei, ci am statornicit doar mobilul şi momentele-
cheie. în munca pregătitoare de acasă fixam doar obiectivele repetiţiilor, cîteva 
amănunte de observaţie de viaţă, ooncludente pentru personaje şi situa^ii ; restul 
mişcării lasînd-o în frîu liber actorilor, aveam grija să veghez numai ca ea să se 
integreze ansamblului compoziţiei regizorale. Astfel, spectacolul a căpătat degajare 
şi firesc. 

Cel mai important lucru a fost ca toti cei ce au muncit la Ferestre deschise 
să ştie ce au de făcut, pentru ce militează, să cunoască şi să iubească mediul 
piesei. Deşi acesta a fost lucrul cel mai important, a fost şi lucrul cel mai uşor 
de realizat, membrii colectivului sibian trăind cu ochii mari deschişi, realităţile 
oraşului lor industrial. Mai toţi cunosc viaţa uzinelor sibiene, cel puţin ca instruc-
tori ai echipelor muncitoreşti din fabric! ; alţii au fost ei înşişi muncitori — Ovi-
diu Stoichiţă, de pildă, excelent interpret al lui Urlea, a fost strungar. Cît de bine 
i-au prins regizorului vremurile cînd a lucrat în constructii, la Şantierul Naval 
din Galaţi, şi toate reportajele scrise în ultimii ani pentru organele locale do 
partid ! Cînd, la începutul repetdţiilor, cu tot colectivul Ferestrelor deschise, am 
vizitat marea întreprindere metalurgică „Independenţa", aproape nimic nu era 
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inédit nimănui, ci era doar recapitularea unui mediu firesc, cunoscut dinainte. 
Şi sînt convins că pentru realizarea unei piese nu rezolvi nimic doar eu „docu-
mentarea" specială pentru ea, ci trebuie să te documentezi ani întregi, zi de zi, 
pe stradă. în tramvai, pe şantiere, într-un cuvînt pretutàndeni, ascultînd radiouil 
şi oamenii, văzînd filme şi oameni, citind zilnic ziarul din scoarţă în scoarţă, şi 
citind în ochii oamenilor. Receptiv la tot, asimilînd şi interpretînd totul, în fie-
care zi trebuie sa te „documentezi" pentru toate piesele pe care ai să le lucrezi 
în anii viitorului. 

In clipa în care toţi cei de la Sibiu arn crezut în piesă şi i-am găsit suflul 
militant, patosul lăuntric, toate problemele de compoziţie ritmică şi vizuală, de 
evoluţie şi diversitate, de relaxare şi dorninare a spectatorului, şi toate celelalte 
cerute de legile meseriei noastre, nu au mai fost problème. Asa a fost posibil ca 
un colectiv modest din provincie, nici mă car colectiv de teatru regional, ci colectiv 
de teatru raional, să realizeze un spectacol de suflu şi suflete. Toată schema tea
trului sibian nu cuprinde atîţia actori cîte personaje cere piesa ; absolut toţi actorii 
au jucat sau au făcut figuraţie ; au interprétât roluri, fără pretenţii băneşti, şi 
regizorul tehnic, şi sonorizatorul, şi maşiniştii, şi membrii colectivului Teatrului 
de Păpuşi. în mai multe rînduri, la piesa asta s-a répétât 18 ore din 24, şase 
repetiţii au ţinut noaptea întreagă, oamenii dormeau pe mesele de machiaj, dar 
nimeni nu a dezertat. 24 de repetiţii au fost după premieră, o sumă de modifi-
cări mereu noi, dar spectacolul s-a menţinut suplu. Şi în olipa în care ne-am dus 
sa jucăm la Hunedoara, în timp ce în sală erau cei de pe scenă, am simţit bucu-
ria deplinâ a realizării unui spectacol original al contemporaneitatii noastre so
cialiste. Şi ori de cîte ori s-a jucat acest spectacol — la Sibiu, la Bucureşti, sau 
oriunde în altă parte, — ne-am simţit la Hunedoara, şi arn simţit că putem privi 
în faţă sorii de foc din cuptoare. 

Imi propun ca într-un număr viitor al revistei să prezint cîteva aspecte 
legate de colaborarea autor-regizor, în realizarea spectacolului Cînd scapătă luna 
de Horia Stancu la Teatrul de Stat din Sibiu, cît şi unele principii care par a mi 
se contura asupra rolului regizorului în cadrul dezvoltării dramaturgiei originale 
contemporane. 

Mihoi Dimiu 
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